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VELOVERVEJET 
KATASTROFEKURS?
Hvis det var mig, som arbejdede i Møgelkær, og nu f lyttede til en ny 
arbejdsplads, vil le jeg nok tænke mit. Hvorfor lukker vi et fængsel 
samtidig med, at Kriminalforsorgen har historisk overbelæg?

”Det er fordi, vi især mangler pladser i de lukkede fængsler,” siger 
direktøren.

Men belægget har i snit ligget på over 96 procent i de åbne fængsler 
i år. Lukker vi Møgelkær, forstærker vi bare risikoen for overbelæg i 
andre åbne fængsler. 

I mine øjne er der ikke meget, som giver mening i Kriminalforsorgen 
i øjeblikket. Overarbejdet vil ingen ende tage. Flere steder har vi 
f jernet betjente til brug for forstærkningshold og opgradering på 
bandeafdelinger. Det vil le være f int, hvis der var mandskab til det. 
Men det er der ikke, så i stedet mangler vi personale andre steder.

Og så er jeg ikke engang begyndt at opremse de mange registrer-
ingstunge opgaver, der er f løjet ind fra højre uden nogen form for 
prioritering af opgaver.

Så kære direktør!  Du bl iver nødt t i l  at  stoppe op et øjebl ik og 
fortælle pol it ikerne, at s idste års f lerårsaftale blev indgået på 
et forkert grundlag. Prognoserne var forkerte i  forhold t i l  fange-
udvikl ingen. Det vælter jo ind med fanger. 

Overfyldte fængsler var ikke målet med aftalen. Tværtimod blev 
det aftalt, at kapaciteten skulle give mulighed for en mere moderne 
afsoning. Jeg tror ikke, politikerne havde burhøns i tankerne, da de 
skrev det.

Jeg tror hel ler ikke,  at det var pol it ikernes projekt at skære i 
bemandingen. De lovede fakt isk 250 nye betjente. I  stedet er 
vi  blevet 120 færre betjente på et år.

Hvis politikerne virkelig mener, hvad de siger, så skal der balance 
i tingene igen. Relationsarbejdet skal ti lbage i højsædet. 

Her og nu har vi brug for, at vi får ansat det nødvendige mandskab. 

Vi bør ikke åbne mere af Storstrøm, før der er personale til en rimelig 
vagtdækning. Ikke som nu, hvor der er tre betjente til 56 farlige 
fanger og natlukning om dagen.

Og vi bør ikke tage f lere kørselsopgaver fra politiet, før vi har 
personale til det. Fremfor som nu at affolke Vestre Fængsel for 
at klare opgaven. De mangler i forvejen 70 mand.

Af K im Østerbye, 
formand for 
Fængse ls forbundet 
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U dvikl ingen går den forkerte vej  i  forhold 
til antallet af betjente pr. fange i Kriminal-
forsorgen. I takt med at fangerne strømmer 
ind i  fængs lerne ,  forsv inder  fængse ls -

betjentene t i lsyneladende ud ad bagdøren.

Ti l  trods for Kr iminal forsorgens rekrutter ings-
kampagner er det nemlig ikke lykkedes at ansætte 
t i lstrækkel igt med nye betjente t i l  at  modsvare 
den natur l ige afgang i  form af jobski fte og 
pensionering.

For et år s iden blev der el lers indgået en pol it isk 
aftale for Kr iminal forsorgen, hvor der blev st i l let 
250 nye betjente i  udsigt.  Siden 2017 er antal let 
af betjente dog faldet med 121 betjente. Samtidig 
er det dagl ige belæg øget med 265 indsatte.

Der er kommet otte procent f lere fanger og fem 
procent færre betjente på et år.

KIM ØSTERBYE: DYBT KRIT ISABELT

Fængselsforbundets formand kalder udvikl ingen 
for dybt kr it isabel .  Han mener,  pol it ikerne og 
Kriminal forsorgen har sovet i  t imen i  forhold t i l 
at  ansætte nye folk.

”Det nytter ikke noget først at begynde at ansætte 
nye betjente, når fangetal let er steget.  Man bl iver 
nødt t i l  at  være på forkant med udvikl ingen. Nu 
står vi  i  en meget alvorl ig s ituat ion, hvor vi  kører 
med stort overbelæg, fordi  der s impelthen ikke er 
nok betjente t i l  at  åbne f lere pladser,” s iger Kim 
Østerbye.

DIREKTØR: FLERE FANGER END FORVENTET

I følge Kr iminal forsorgens direktør Thorki ld Fogde 
er der to årsager t i l  udvikl ingen. For det første 
st iger fangetal let hurt igere end forventet.  For det 
andet har det vist  s ig vanskel igt at rekruttere folk.

”Vi  arbejder på, at vores bemanding skal  st ige. 
Det er derfor, vi ruller store rekrutteringskampagner 
ud. Men problemet er,  at vi  er midt i  en højkon-
junkturperiode. Det er desværre vanskel igt at 
rekruttere nye folk i  samme takt som fangetal let,” 
s iger han.

FÆRRE BETJENTE PASSER 
PÅ FLERE FANGER

A F S Ø R E N  G R EG E R S E N

Direktøren peger på, at Kr iminal forsorgen er i  en 
omsti l l ingsperiode, hvor belægget er begyndt at 
st ige, efter det fa ldt markant fra 2013 t i l  2015:  ”Nu 
skal  organisat ionen vokse igen. Det kommer t i l  at 
tage noget t id,  men jeg er ikke i  tv iv l  om, at vi 
kommer på omgangshøjde igen,” s iger han.

LUKNING AF FÆNGSLER OG ARRESTHUSE

Selvom der er kommet f lere indsatte,  og belægget 
l igger på 99 procent i  2018, fortsætter Kr iminal-
forsorgen med at lukke kapacitet. 

Tidl igere er Kærshovedgård Fængsel og en række 
arresthuse blevet lukket.  Og i  ju l i  blev det annon-
ceret,  at Møgelkær Fængsel og otte arresthuse 
også lukker ned.

Det virker umiddelbart ulogisk,  når der mangler 
pladser,  men der er en forklar ing, s iger direktøren.

”Lukningerne blev aftalt  pol it isk i  f lerårsaftalen 
som følge af det fa ldende belæg, men det blev 
samtidig også aftalt ,  at  pladserne kun skal  lægges 
i  dvale,  så vi  har mul ighed for at åbne igen, hvis 
det bl iver nødvendigt;  især i  den lukkede sektor, 
hvor belægspresset er størst.  Men problemet l ige 
nu er at skaffe t i lstrækkel ig bemanding t i l  at  åbne 
f lere lukkede fængselspladser.  Det er der,  v i  er 
udfordret i  øjebl ikket,” s iger Thorki ld Fogde.

Han håber, at de gode erfaringer med rekrutteringen 
af transportbetjente kan overføres t i l  fængsels-
betjentene: ”Vi  har haft  en god proces i  forhold 
t i l  at  rekruttere transportbetjentene. Forhåbentl ig 
kan vi  gentage dette.” 

DET DAGLIGE BELÆG ER ØGET MED OTTE PROCENT 
PÅ ET ÅR. SAMTIDIG ER ANTALLET AF FÆNGSELS-

BETJENTE FALDET MED FEM PROCENT.

P E R S O N A L E M A N G E L

BETJENTE

FANGER

5% 8%

Be læg  og  bemand ing  i  de  f ø r s te 
o tte  m åneder  a f 2018  sammen-
l ignet  med samme periode i  2017. 
Ki lde: Kriminalforsorgen.

Det  er  desværre  vanske -
l ig t  a t  rekrut tere  nye 

fo lk  i  samme tak t  som fange -
ta l le t , ”  s iger  Thork i ld  Fogde .”
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D ET ER  V ELKEN DT,  AT D ER  ER  MASS IV MANGEL PÅ BEMANDING I 
LA N D ETS  FÆ N GSLER .  MEN HVOR DAN PÅV IR KER DET DEN ENKELTE 
MEDA RBEJ D ER I  H V ERDAGEN? V I  HAR SPU RGT F IR E  KOLLEGAER I 
STO RSTRØ M FÆ N GSEL .

A F M A R I A H A M I LTO N

LARS NELSSON, 
FÆNGSELSBETJENT

Jeg er glad for mit job og mine kol lega-
er.  Men når  v i  kommer  t i l  f redag,  be-
gynder jeg at frygte ’den hvide seddel’. 

Den er  en  st ress faktor  for  a l le .  Jeg har  fået  to 
hv ide sedler  på  den s idste  måned.  I  løbet  a f 
de 12  år,  jeg var  på  Vr ids løse l i l le ,  f i k  jeg kun 
én .  Jeg er  ikke  en a f dem,  der  tager  en  masse 
ekst ravagter  f r iv i l l igt .  Det  f rust rerer  mig 
også ,  at  man ser  på ,  hvem der  h jælper  mest 
t i l ,  når  man uddeler  de hv ide sedler.  For  jeg 
passer  mit  job t i l  fu lde ,  når  jeg er  her,  og jeg 
passer  den norm,  jeg ska l .” 

MADS HOLGERSEN, 
FÆNGSELSBETJENT OG 
TILL IDSREPRÆSENTANT 

Som till idsrepræsentant ser jeg kollegaer, 
der går rundt med ondt i maven på grund 
a f de hv ide sedler.  Jeg ser  også  en 

ledelse,  der er spl ittet mel lem nedpostering 
og beordrede vagter. Det hele påvirker arbejds-
mi l jøet  i  en  v i rke l ig  uhe ld ig  retn ing.  Som 
fængselsbet jent  presser  underbemandingen 
mig i  forhold t i l  relat ionsarbe jdet .  Jeg synes 
for  eksempel ,  det  er  v igt igt ,  men svært  at 
f inde t id  t i l  a t  ta le  med et  eksbandemedlem, 
når han spørger mig, hvordan han skal forholde 
sig,  når han kommer ud.  Det  b l iver  fa r l igt  for 
samfundet ,  når  v i  i kke  længere kan skabe den 
forb indelse .” 

MICHAEL FØNSS GJØRUP, 
INSTITUTIONSCHEF

Vi  er  vo ldsomt udfordret  på ,  at  v i 
mangler  persona le .  Som ledelse  har 
v i  to  mul igheder :  V i  kan  nedpostere , 

e l le r  v i  kan  beordre  de ansatte  på  vagt .  Pest 
el ler kolera.  Det er ikke motivationsfremmende 
for  nogen.  Jeg t ror,  løsn ingen l igger  i  a t  out-
source nogle  a f vores  opgaver  og rekruttere 
f le re  fængse lsbet jente  t i l  Storst røm Fængsel . 
Ska l  v i  l ø se  de t  gene re l l e  rek ru tte r i ngs -
p rob lem,  ska l  der  også  ses  på  lønn iveauet 
for  fængse lsbet jente ,  herunder  lønforske l len 
på hovedstaden og resten a f landet .  Hv is  v i 
ska l  kunne t i l t række arbe jdskra ft ,  e r  det  ikke 
nok med en pæn un i form og f lotte  rammer. 
Lønkronerne sp i l le r  også  ind.”

HVORDAN PÅVIRKER 
UNDERBEMANDINGEN DIN 

HVERDAG?

”

”

”

TINE MØGELBY, 
VAGTHAVENDE FÆNGSELSBETJENT 

Centra lvagten er  fængs lets  nerve.  Det 
er  her,  v i  har  overb l ik  over  a l t  med 
vores  overvågningskameraer.  Når  v i  er 

pressede på bemanding,  er  det  somme t ider 
en  ko l lega,  der  ikke  har  været  her  før,  der 
af løser.  Det er et s ikkerhedsmæssigt problem, 
når  a la rmen går.  I  centra lvagten forde ler  v i 
også vagter og er i  kontakt med t jenestel isten. 
Der  er  jo  ubesatte  poster  hver  eneste  dag, 
og v i  ska l  også  beordre  vagter,  hv is  lede lsen 
beder  os  om det .  Det  g iver  genere l t  f rust ra-
t ioner,  og har  skabt  en  tendens  t i l ,  a t  nogle 
fø ler  s ig  nødsaget  t i l  a t  melde s ig  syge a f 
f rygt  for  at  få  en  hv id  seddel .”  

”

P E R S O N A L E M A N G E L
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K O R T  N Y T K O R T  N Y T

FORBUD MOD LTF
Pol i t iet  har  indført  et  landsdækkende forbud 
mod banden Loya l  to  Fami l ia ,  som betyder, 
at  det  ikke  længere er  t i l l adt  at  bære LTF’s 
kendetegn i  det  o ffent l ige  rum.  ”LTF er  en 
foren ing,  som har  en  vo lde l ig  og kr imine l 
adfærd af så grov karakter,  at  der  s t raks  bør 
gr ibes  ind med et administrativt forbud,” siger 
Ida Sørensen, chefank lager  i  Københavns  Po l i t i , 
i  en  pressemeddele lse .

SELVMORD BLANDT ITALIENSKE 
FÆNGSELSBETJENTE 
35 i ta l ienske fængse lsbet jente  har  begået 
se lvmord i  løbet  a f de seneste  fem år.  I 
samme per iode har  der  været  2 .250 vo lde-
l ige  over fa ld  mod persona let .  Det  i ta l ien-
ske fængse ls forbund kr i t i serer  lede lsen 
for  ikke  at  gøre  nok ved problemerne.

KAN MAN STRAFFRIT 
UDEBLIVE FRA
AFSONING?
Er det r imel igt,  at man 
straffr it  kan udeblive 
f ra  a fson ing,  ford i  man 
ikke har modtaget s in 
indka lde lse?  Det  har 
Rasmus Prehn (S) spurgt 
min is teren om i  Rets -
udva lget .  Søren Pape 
Poulsen (K)  svarer,  at 
han ” igangsætter  et 
arbejde med at afdække 
fakta og identif icere 
nye t i l tag for  at  ned-
bringe antallet af dømte, 
som udebliver.” 

NYKØBING FÆNGSEL SØGER FRIVILLIGE
Det nye fængsel i Odsherred søger efter lokale 
borgere, som har lyst ti l at være besøgsvenner 
for de indsatte.

99%
Så  hø j t  l i gge r  de t  gen -

nemsn i t l i ge  be læ g  i  å re t s 
fø r s te  o tte  måneder

OVERSKUD FALDER I LÅNEFORENINGEN
Tjenestemændenes Låneforening kom ud med 
et overskud på to mil l ioner kroner i  første 
halvår af 2018. Det er fem mil l ioner kroner 
ringere end i samme periode af 2017. Foreningen 
er dog ikke ved at gå rabundus. Kerneforret-
ningen er l ige så kernesund, som den plejer 
at være, men uro på de f inansiel le markeder 
har forr inget værdipapirerne. Du kan låne i 
foreningen t i l  en rente på 5,6 procent uden 
gebyrer og st i ftelsesomkostninger. 

IAN GUNTHEL CHEF FOR TRANSPORTEN
Dronningen har udnævnt Ian Gunthel t i l 
inst itut ionschef for transport og bevogt-
ning. Han er dermed chef for de nye trans-
portbetjente, som skal  tage sig af arrest-
transporten med base i  København, Hobro 
og Kolding.

LØNNEN STIGER
Den 1.  oktober 2018 st iger lønnen med 0,5 
procent. Det betyder i gennemsnit cirka 1.800 
kroner mere år l igt for en fængselsbetjent. 
Rammen er på 8,1  procent de næste tre år. 
Næste lønstigning kommer 1 .  apri l  2019. 

25 SIDDER PÅ LIVSTID
Kriminal forsorgen har i  øjebl ikket 25 l ivst ids-
dømte fanger. Tallet er steget fra 19 personer 
s iden 2015.
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ARBEJDSMILJØREPRÆSENTANTER 
FRYGTER PERSONALEFLUGT 

I HORSERØD
A F M A R I A H A M I LTO N

Det er gået ned ad bakke med bemandingen 
længe, men vi har aldrig været så pressede, 
som vi er nu.” 

Vi sidder ved køkkenbordet i afdeling C i Horserød 
Fængsel nord for København. Lene Neumann Brasner 
og Povl-Erik Neldeberg fortæller om situationen i 
Horserød Fængsel, hvor personalemanglen er så 
alvorlig, at man er blevet nødt til at nedpostere. 

”Første august blev der nedposteret med to om 
formiddagen og en om eftermiddagen i weekenden. 
Det betyder, at vi er færre til at dække flere afdelinger, 
og man skal holde styr på f lere indsatte,” siger Lene 
Neumann Brasner.

Samtidig har man lempet reglerne for de indsatte for 
at af laste personalet: ”De indsatte, vi før låste inde 
fra klokken 8-15, sidder for åbne døre, så vi ikke skal 
løbe rundt, når de ringer på os. Men jeg har f lere 
gange set de indsatte gå frit rundt på området. Det 
gør, at jeg mister kontrol og overblik,” siger hun. 

DE HVIDE SEDLER ER BLEVET HVERDAG

Selvom der er blevet nedposteret, er der stadig ikke 
folk nok til at dække vagterne. Derfor stiger antallet 
af hvide sedler med beordrede vagter. 

Det påvirker ifølge arbejdsmiljørepræsentant Povl-Erik 
Neldeberg privatlivet.

”Det giver ondt i maven, at man aldrig ved, om man 
kan holde fri, om man kan hente sine børn eller komme 
til tante Odas runde fødselsdag,” siger han. 

”Jeg kunne mærke stor forskel i stemningen, da jeg 
kom tilbage fra sommerferie efter de nye nedposte-

DER BLIVER NEDPOSTERET, SAMTIDIG MED AT FLERE BETJENTE BLIVER BEORDRET 
PÅ OVERARBEJDE I HORSERØD FÆNGSEL. LENE NEUMANN BRASNER OG 

POVL-ERIK NELDEBERG MENER, AT BUNDEN ER RAMT.

ringer. Der er f lere kollegaer, der fortæller, at de er i 
gang med at søge væk.” 

HVORNÅR STOPPER NEDTUREN?

Oven i nedposteringerne og de hvide sedler har VITT 
(vagtplansystemet) og den nye tjenestetidsaftale 
også været med til at hælde benzin på bålet for 
betjentene i Horserød. 

”VITT og tjenestetidsaftalen har trukket selvbestem-
melse og f leksibilitet ud af planlægningen af vores 
eget arbejde. Der er ændringer i vores vagtønsker 
hver måned, og vi får flere vagter i træk end tidligere. 
Det påvirker både motivationen og balancen mellem 
privatliv og arbejde,” siger Lene Neumann Brasner. 

”En af mine tidligere kollegaer valgte at stoppe for 
en måned siden, fordi han ikke længere kunne få 
jobbet til at hænge sammen med familielivet.”

FREMTIDEN TEGNER MØRK

Povl-Erik Neldeberg kan se tilbage på 23 år som 
fængselsbetjent. Når han ser fremad, tegner det 
mørkt: ”Jeg tror desværre kun, vi er ved begyndelsen. 
Hvis vi bliver ved med at være så pressede på 
bemandingen, får vi med tiden fængsler alene 
med sikkerhed og kontrol, ingen relationsarbejde 
og hverken dynamisk sikkerhed eller resocialisering 
for de indsatte.”

VI GØR ALT, HVAD VI  KAN

Institutionschef Lene Møller-Nielsen er opmærksom 
på de problemer, der er i fængslet netop nu: ”Jeg 
kan godt forstå personalets frustrationer. Vi gør alt, 
hvad vi kan for at løse udfordringerne,” siger hun.

Institutionschefen mener dog samtidig, at personalet er 
påvirket af, at der generelt sker ændringer i Kriminal-
forsorgen: ”Jeg tror også, det handler om reaktioner 
og usikkerhed i forhold til de større forandrings-
processer, Kriminalforsorgen for tiden gennemgår. 
Det forstærkes selvfølgelig af personaleunderskud 
og mange ekstravagter.”

MERE BEORDRET OVERARBEJDE

I 2017 blev der givet 61 hvide sedler i alt i 
Horserød Fængsel. I 2018 er der allerede 
uddelt 77 i de første otte måneder.

Det  g i ver  ondt  i 
maven,  a t  man 
a ldr ig  ved ,  om man 

kan holde  f r i ,  om man 
kan hente  s ine  børn e l ler 
komme til tante Odas runde 
fødse l sdag , ”  s iger  Povl-
Erik Neldeberg 

”

”

P E R S O N A L E M A N G E L
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PERNILLE VALGTE 
AT SØGE NYT JOB 
EFTER 21 ÅR
EFTER LANG T IDS OVERVEJELSE STARTEDE 
PERN ILLE  HANSEGÅ RD I  MA J  2018  SOM 
OPERATØR I  NOVO N ORD ISK .  FO R L IDT 
T ID  MED DE  INDSATTE  OG FO R MEGET T ID 
M ED BEKYMR INGER GJ ORD E UD SLAGET. 

AF MARIA HAMILTON

Jeg tror, de f leste vælger at blive 
fængselsbetjent, fordi de gerne vil 

arbejde med mennesker og gøre en forskel. 
Det synes jeg ikke, der var mulighed for mere,” 
siger Pernille Hansegård, der arbejdede i 
Slagelse Arrest, da hun valgte at søge væk 
fra Kriminalforsorgen. 

”Mere og mere administrativt arbejde gjorde, 
at jeg til slut manglede føling med, hvad der 
skete. Vi skulle lave handleplaner og registrere 
vores tid i skemaer i stedet for at bruge tiden 
på relationsarbejde og rent faktisk at være til 
stede,” siger den tidligere fængselsbetjent. 

HELLERE STOPPE END SUR OG GAMMEL

Da det nye fængsel i  Storstrøm åbnede, 
manglede de personale, og Pernille og hendes 
kollegaer i Slagelse Arrest f ik at vide, at de 
kunne blive pålagt at tage vagter i fængslet 
på Falster.

”Jeg ved godt, man siger ja ti l at arbejde over 
hele landet, når man starter som fængsels-
betjent. Men vagter i Storstrøm ville give mig 
to timers transport hver vej, og så vil le jeg 
ikke have noget liv udenfor fængslet.”

”Det blev samtidig meldt ud med f lerårs-
aftalen, at der vil le åbne én stor arrest på 
Sjælland, og så kunne jeg godt se i ånden, 
at en række små arrester vil le lukke. Jeg tog 
ekstravagter på Vestre Fængsel, og her syntes 
jeg, at der var mange kampe med de indsatte 
og efterfølgende magtanvendelser. Jeg kunne 
slet ikke se mig selv arbejde i en stor arrest.”

Den første maj i år tog Pernille Hansegård 
orlov fra Kriminalforsorgen og begyndte som 
operatør i Novo Nordisk. 

”Det tog tid at tage beslutningen, men jeg ville 
hellere stoppe end at blive sur og gammel, 
hvor jeg var. Jeg er glad for mit nye job og en 
tung vægt er røget af mine skuldre. Jeg kunne 
ikke længere være den fængselsbetjent, jeg 
gerne ville være. Men jeg savner mine kollegaer 
og humoren,” siger Pernille Hansegård. 

Jeg  t ror,  de  f le s te  vælger  a t 
bl ive fængselsbetjent,  fordi 
de  gerne  v i l  a rbe jde  med 

mennesker  og  gøre  en  for ske l . 
Det  s ynes  jeg  ikke ,  der  var  mul ig -
hed for  mere . ”

FLERE OG FLERE 
DROPPER JOBBET SOM 
FÆNGSELSBETJENT
14 4  KOLLEGAER HAR FR IV I LL IGT FORLADT 
JOBBET I  LØBET AF 2017.  DET ER  EN MARKANT 
ST IGN ING I  FORHOLD T I L DE  FOREGÅENDE ÅR .

AF SØREN GREGERSEN

Jeg siger op.” Denne besked var tidligere en 
sjældenhed i landets fængsler og arresthuse. 
Sådan er det ikke længere.

Kriminalforsorgen har nemlig store problemer med 
at holde på sine folk. 

Hvor der normalt er cirka 30 fængselsbetjente, som 
søger væk om året, var der i 2017 fem gange så 
mange. I alt søgte 144 betjente frivil l igt deres 
afsked.

Fængselsforbundets formand synes, at tallene er 
dybt bekymrende: ”Det er alarmerende, at Kriminal-
forsorgen oplever en åreladning i denne målestok. 
Det minder om personalef lugt.”

Kim Østerbye kan dog godt forstå, at så mange søger 
andre græsgange: ”Jobbet som fængselsbetjent er 
desværre blevet ringere. Volden stiger. Fængslerne 
er overfyldte. Lønnen er lav. Og der er ikke tid til at 
tage sig af de indsatte. I det lys er det ikke under-
ligt, at mange vil væk.”

HR-CHEF: STOR STIGNING

Kriminalforsorgens HR-chef, Tine Vigild, siger, at alle 
arbejdspladser har en vis personaleomsætning, men 
hun er godt klar over, at der var mange medarbejdere, 
som søgte væk sidste år.

”Der er sket en stor stigning fra 2016 til 2017,” siger 
hun.

HR-chefen peger dog på, at Kriminalforsorgens regler 
om bevill ing af tjenestefrihed blev skærpet i 2017. 
Derfor har f lere formentlig valgt at sige op i stedet 
for at få orlov. 

I år er reglerne om tjenestefrihed lempet igen. Tine 
Vigild håber, at det vil forbedre statistikken: ”Midt i 
august var der 57 fængselsbetjente, som havde sagt 
op. Hvis den udvikling fortsætter, så vil der - heldigvis 
- være et fald i 2018,” siger HR-chefen.

Hun oplyser, at Kriminalforsorgen har igangsat et 
pilotprojekt, som skal give mere viden om, hvorfor 
folk søger væk.

FRIVILLIGE OPSIGELSER

Personalef lugt? Antallet af opsigelser er steget betydeligt blandt fængselsbetjente. 
Note: Antal ansøgte afskedigelser. Kilde: Kriminalforsorgen.

”

2014

160

140

120

100

80

60

40

20

0

2015 2016 2017

””

P E R S O N A L E M A N G E L



27 SYGEDAGE 
OM ÅRET
Sygefraværet er højt blandt fængsels-
betjente. I gennemsnit er en fængsels-
betjent syg 27 dage om året.

Til sammenligning er statens øvrige 
medarbejdere i gennemsnit syge 8 
dage om året. Fængselsbetjente er 
altså mere end tre gange så meget 
syge, som deres statslige kollegaer.

Sygefraværet blandt fængselsbetjente 
er steget fra 18 dage i 2013 til nu 27 
dage i første halvår af 2018. 

Kilde: Kriminalforsorgen 

ALLE CELLER 
ER I BRUG
I gennemsnit har 99,8 procent af alle 
celler i Kriminalforsorgen været i brug i 
første halvår 2018.

Det er den højeste belægningsprocent 
i over 20 år. Kapacitetsudnyttelsen 
er øget fra 90,6 procent i 2015 til det 
nuværende niveau på stort set 100 
procent.

Kilde: Kriminalforsorgen 
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FEM GANGE 
STØRRE 
RISIKO FOR 
NEDSLIDNING
Risikoen for at blive ramt af nedslidning som 
fængselsbetjent er meget høj. I første halvår 
af 2018 blev 24 fængselsbetjente afskediget 
på grund af dårligt helbred. Det svarer til, at 
1,7 procent af alle betjente forlader jobbet 
før tid.

0,3 procent af de beskæftigede i Danmark 
bliver årligt førtidspensioneret. Risikoen for 
førtidspension er altså fem gange større for 
fængselsbetjente end for andre erhvervsgrupper. 

Kilde: Fængselsforbundet og Ankestyrelsen

ANDRE ERHVERVSGRUPPER

FÆNGSELSBETJENTE

LANDETS 
FARLIGSTE 
BRANCHE
Fængselsbetjente arbejder i landets 
farligste branche. Betjentene tilhører 
nemlig den erhvervsgruppe, som er 
dyrest at forsikre. 

I 2019 skal Kriminalforsorgen betale 
6.428 kroner per medarbejder til 
Arbejdsmarkedets Erhvervssygdoms-
sikring (AES). Til sammenligning er 
forsikringsbeløbet for en sygeplejerske 
blot 312 kroner.

Forsikringsbetalingen for fængsels-
betjente er fordoblet i løbet af f ire 
år fra 2.586 kroner i 2016 til nu 6.428 
kroner.

Kilde: Arbejdsmarkedets Erhvervssikring

312 KR.

6.428 KR.
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DER  PLE JEDE  AT VÆRE FREDEL IGT I  DET ÅBNE 
FÆNGSEL PÅ KRAGSKOVHEDE.  SÅDAN ER  DET 
IKKE  LÆNGERE .  PÅ FÅ ÅR  ER  ANTALLET AF OVER-
FALD TREDOBLET.  BEMANDINGEN RÆKKER IKKE 
T I L DET HÅRDE KL IENTEL ,  LYDER KR IT IKKEN FRA 
PERSONALET. 

 T idligere var trusler som ” jeg ved, hvor du 
bor”, og ”du kan vente, til jeg bliver løsladt” 
sjældne i Kragskovhede Fængsel nord for 
Frederikshavn. I dag oplever betjentene det 

f lere gange om måneden.

Ifølge personalet er de fredelige fanger, som afsonede 
en spritdom forsvundet fra fængslet og erstattet af 
mere hærdede kriminelle.

Fængselsforbundets til l idsmand Karsten Pedersen 
siger: ”Miljøet er ikke som for ti år siden. Spritbili-
sterne og fartovertræderne er væk. Nu tager vi os 
af narkoforbrydere, misbrugere og bande-hang-
arounds.”

I 2013 var der 9 volds- og trusselsepisoder mod 
personalet. Det tal var i 2017 steget til 35 episoder.

”Respekten for personalet er l ig nul blandt nogle af 
fangerne. Vi oplever at blive truet på livet. De kan 
også finde på at sige, at de godt forstår, hvorfor 
betjenten blev skudt i Nyborg.”

ALENE MED 30 FANGER

Tillidsmanden mener, at problemstillingen forværres af, 
at der er for få på vagt i det åbne fængsel. Betjente 
er i nogle situationer alene med 30 indsatte. Og i 
dagtimerne tager to betjente sig af tre afdelinger 
med op til 80 indsatte i alt.

”Man skal trygt kunne gå på arbejde,’ siger vores direktør. 
De ord klinger hult, når der år for år bliver færre 
betjente til at tage sig af de indsatte. Det er svært 
at føle sig tryg, når man er alene med 30 indsatte. 
Det vil hjælpe rigtig meget, hvis man var to i stedet 
for at være alene,” siger Karsten Pedersen, som har 
oplevet f lere overfald i løbet af de 14 år, han har 
arbejdet i fængslet.

VOLD OG TRUSLER 
STIGER I 
KRAGSKOVHEDE
AF SØREN GREGERSEN

Senest er der i august blev skåret 2,4 årsværk væk. 
Medarbejderne skal bruges til at bemande Kriminal-
forsorgens nye forstærkningshold, som kan sættes 
ind i institutioner med akut personaleunderskud. 

Årsværkene vender altså måske tilbage til fængslet, 
men det regner til l idsmanden ikke med: ”Jeg tror 
snarere, at der kommer yderligere besparelser ud fra 
devisen om, at de indsatte i de åbne fængsler kan 
passe sig selv. Det er bekymrende, for vi kan ikke 
garantere for hverken personalets eller de indsattes 
sikkerhed med den nuværende bemanding.”

GULV INDSMURT I  BLOD

At det ikke kun er personalet, som bliver udsat for 
vold, bekræfter fængselsbetjenten Lis, som ikke 
ønsker sit efternavn frem i artiklen.

To dage før fagbladets besøg trådte hun ind i 
et køkken efter et overfald mellem to indsatte. 
Den ene havde et åbent sår i hovedet, og gulvet 
var indsmurt i blod.

Som det ofte er i den slags situationer, ønskede 
ingen af de indsatte dog at angive den anden.

”’Jeg faldt’, er det typiske svar, vi hører, når vi møder 
en indsat med blåt øje eller l ignende. Vi ved godt, 
det ikke er det, der er skyld i skrammerne,” siger Lis.

Hun mener, at problemerne er blevet værre de senere 
år: ”Den dynamiske sikkerhed er ikke eksisterende. 
I gamle dage beskyttede de indsatte os mod andre 
indsatte. I dag er det dem mod os.”

EKSTRA FOKUS

Institutionschef Lene Elsig Theilgaard er opmærksom 
på, at der er kommet f lere overfald i fængslet. Hun 
siger, at der derfor er blevet sat ekstra fokus på 
registrering og opfølgning efter episoderne.

”Jeg er meget optaget af, at vores medarbejdere kan 
være trygge på arbejde.”

Ledelsen arbejder tæt sammen med medarbejderne 
om at f inde nye løsninger. Fængslet har blandt andet 
begrænset antallet af alenevagter.

”Det er vigtigt, at vi hele tiden får talt med hinanden 
om, hvordan vi arbejder med de dømte. Kriminalfor-
sorgen skal desuden blive bedre til at screene de 
indsatte til de relevante sikkerhedsniveauer og f lytte 
dem, som har en voldelig adfærd,” siger Lene Elsig 
Theilgaard.

Hun understreger, at medarbejderne gør et stort 
arbejde for at skabe ro og orden i fængslet: ”En god 
omgangstone mellem indsatte og ansatte er grund-
stenen i den dynamiske sikkerhed på Kragskovhede. 
Den skal vi blive ved med at bygge på.” 

V O L D

Kragskovhede Fængsel 
har 211 pladser, hvoraf 50 
pladser er lukkede. 

Fængselsforbundets 
til l idsmand Karsten 
Pedersen er bekymret 
for udviklingen i det 
nordjyske fængsel.
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T R A N S P O R T

INDEN 2018 ER GÅET, HAR KRIMINALFORSORGEN 
OV E RTAG E T S TØ R S T E D E L E N  A F P O L I T I E T S 
A R R E S T T R A N S P O RT E R  O G  E F T E R  P L A N E N 
FÅ E T 90  N Y E  T R A N S P O RT B E TJ E N T E .  I  T R A N S -
PORTENHEDEN I  VESTRE FÆNGSEL ER BETJENTENE 
D O G  B E K Y M R E D E  F O R ,  O M  D E R  E R  M A N D S K A B 
N O K  T I L AT L Ø F T E  D E N  N Y E  O P G AV E . 

 E fter planen skal  90 nye transportbetjente 
starte uddannelse,  og i  gang med at løfte 
den nye transportopgave, al lerede inden vi 
skr iver 2019. 

Der kommer nye transportenheder i Hobro og Kolding, 
som skal  supplere den al lerede fungerende enhed 
ved Vestre Fængsel . 

Søs Lykke Bl idvang er fængselsbetjent og t i l l ids-
repræsentant ved transportenheden i Vestre Fængsel, 
og hun er bekymret for,  om der er bemanding nok 
t i l  at  overtage arresttransporterne.

”Det er spændende, at vi  får  lov t i l  at  udvide den 
transportopgave, vi  a l lerede har.  Vi  glæder os også 
til at løse den. Men det kan blive problematisk, hvis 
det presser bemandingen yderl igere,” s iger hun. 

MANGLER BEMANDING HVER DAG

Transportenheden ved Vest re  Fængse l  modtager 
20 nye transportbetjente sammen med en endnu 
ikke helt  fast lagt opgaveporteføl je fra pol it iet .  Men 
Søs  Lykke B l idvang er  i kke  s ikker  på ,  om anta l le t 
af nye betjente modsvarer antal let af nye opgaver.

”Jeg t ror  i kke ,  a t  der  kommer  nok  t ransportbe-
t jente  t i l  a t  k la re  de nye opgaver.  V i  e r  a l le rede 
stærkt  underbemandede og har  svært  ved at 
dække a l le  vagter,”  s iger  hun. 

”V i  har  været  he l t  oppe på at  mangle  n i  bet jente 
på  én dag.  I  september  manglede v i  samlet  65 
bet jente  i  Københavns  Fængs ler  og t ransporten-
heden.  Mine ko l legaer  a rbe jder  over  som a ldr ig 
før,  og v i  ved a ldr ig ,  om v i  ree l t  kan  ho lde f r i , 
når  v i  kommer  t i lbage f ra  s idste  tur.”

Transportenheden i  Vestre Fængsel bl iver ski l t 
ud fra resten af fængslet senere på året,  og det 
betyder,  at de to enheder ikke længere skal  dække 
hinanden. Det lægger yderl igere bemandingspres 
på begge enheder. 

 
VEDVARENDE REKRUTTERINGSPROBLEM

Søs Lykke Bl idvang ser som t i l l idsrepræsentant 
en markant st igning i  sygesamtaler og kol legaer, 
der går ned med stress som konsekvens af under-
bemanding. 

”Vi  er generelt  i  en dårl ig spiral ,  v i  har kørt nedad i 
årevis, fordi der er mangel på nye fængselsbetjente at 
rekruttere.  Derfor er det værste,  der kan ske også, 
at vi  får  de nye transportopgaver,  der svarer t i l  90 
årsværk, men at vi ikke får de 90 transportbetjente,” 
s iger hun. 

”Selvom det er spændende med nye projekter og 
t i l tag, så er mit højeste ønske l ige nu, at vi  husker 
at passe på de folk,  v i  har.  Når man presser perso-
nalet,  koster det i  s idste ende. Jeg frygter for mine 
kol legaers helbred, og jeg er bange for,  at der i 
f remtiden vi l  mangle betjente t i l  at  lære de nye 
op, fordi  de erfarne er f lygtet fra et job, de ikke 
længere kunne være i ,”  s iger t i l l idsrepræsentanten 
i  Vestre Fængsel . 

NY TRANSPORTOPGAVE: 
ER DER MUSKLER NOK TIL 

AT LØFTE DEN?
A F M A R I A H A M I LTO N

Jeg  t ror  ikke , 
a t  der  kommer 

nok  t ranspor tbet jente 
t i l  a t  k lare  de  nye  op -
gaver.  V i  er  a l lerede 
s tærkt  underbeman-
dede  og  har svært ved 
at dække a l le  vag ter, ” 
s iger  Søs  Lykke  B l id -
vang .

”

UDDANNELSE AF DE NYE 
TRANSPORTBETJENTE
Der  er  s tor  interesse  for  at  søge ind på 
den nye uddannelse  som t ransportbet jent . 
Kr imina l forsorgens  rekrutter ingskampagne 
før  sommer,  gav 250 ansøgere .  41  kom 
igennem nå leø jet  og 36  a f dem startede 
på det  første hold i  september.  Næste hold 
starter t i l  november. 
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Vores afdel ing er blevet l ige så meget en 
specialafdel ing som de øvrige afdel inger,” 
s iger  Kenneth  Østenk jær  Jensen.  Han er 

arbejdsmil jøkoordinator og værkmester på fæl les-
skabsa fde l ingen i  Enner  Mark  Fængse l .

A fde l ingen er  beregnet  t i l  indsatte ,  som ikke 
er  bandemedlemmer,  men Kenneth  Østenk jær 
Jensen oplever,  a t  kategor iser ingen a f fa r l ige 
indsatte  er  b levet  for  snæver  i  fængs let :  ”V i  har 
meget  vo ldsparate  indsatte  på  a fde l ing C,  der 
t i lhører  bander  og grupper inger.  Det  er  bare  i kke 
bander,  der  er  kendte a f po l i t ie t ,  og der for  b l iver 
de ikke  p laceret  på  spec ia la fde l ingerne.  V i  har 
for  eksempel  indsatte  f ra  Brabrand-grupper ingen, 
ter rordømte og rad ika l i serede,  der  i  mine ø jne 
a l le  hører  t i l  på  s ik rede a fde l inger,”  s iger  han . 

I  ø jeb l i kket  s idder  der  48  indsatte  på  a fde l ingen, 
hvora f 20 t i lhører  bandegrupper inger. 

”De s idste  28 t i lhører  hø js t  sandsyn l igt  en 
grupper ing,  inden de er  færd ige med at  a fsone. 
De b l iver  presset  t i l  a t  vælge s ide ,  få r  tæsk  og 
b l iver  t ruet  t i l  a t  beta le  beskytte lsespenge.  På 
den måde vokser  banderne s ig  s tore  i  fængs let . 
Sommet ider  opstår  de endda her,”  s iger  Kenneth 
Østenk jær  Jensen.

OPDELT I  MINDRE GRUPPER

Værkmesteren mener  i kke ,  a t  a fde l ing C er  ind-
rettet  t i l  a t  håndtere  det  hårde k l iente l .  Der  er 
så  mange s låskampe mel lem de indsatte ,  a t  man 
er  b levet  nødt  t i l  a t  nedsekt ionere  a fde l ingen i 
grupper  a f seks ,  så  de indsatte  er  a fskåret  f ra  det 
fæl lesskab,  der  i  udgangspunktet  kendetegner 
a fde l ingen.

” Ideen om en fæl lesskabsa fde l ing smuldrer  fu ld-
s tændig.  Bet jentene f lygter  t i l  de  s ik rede a fde-
l inger,  hvor  der  er  mere ro  og f le re  t i l læg.  V i  har 
mistet  13  a f vores  faste  bet jente  de s idste  to  år.”

Kenneth  Østenk jær  Jensen søgte i  s in  t id  jobbet 
som værkmester  for  a t  opmuntre  t i l  re la t ioner  og 
f lytte mennesker.  Nu handler det mest om at holde 

opsyn og s ik re ,  a t  de forker te  grupper inger  i kke 
kommer  i  kontakt  med h inanden.  

”Værkstedsarbe jdet  er  et  led i  den normal i ser ing 
og resoc ia l i ser ing,  der  ska l  gøre  den indsatte 
parat  t i l  l i vet  uden for  murene.  Den idé smuldrer, 
når  v i  ska l  bruge a l  vores  t id  i  værkstedet  på  at 
forh indre  konf l i k ter,”  s iger  Kenneth  Østenk jær 
Jensen.

I  ø jeb l i kket  er  Enner  Mark  ved at  søge mid ler  t i l 
a t  gen indrette  værkstedet ,  så  det  kan  a fspe j le 
sekt ioner ingen på a fde l ingen og gøre  det  le ttere 
for  værkmestrene at  ho lde s tyr  på  de indsatte , 
mens  de er  på  værksted. 

”Nedsekt ioner ingen i  værkstedet  kommer  også 
t i l  a t  øde lægge den dynamiske s ikkerhed,  for  v i 
kommer  som værkmestre  t i l  a t  s tå  mere a lene 
med de indsatte .”

FØDT TIL AT BLIVE EN KATASTROFE

Fængse ls forbundets  t i l l ids repræsentant  på 
Enner  Mark ,  Ma j -Br i tt  Ba l le  er  også  bekymret  for 
a fde l ing C.

”For  ny l ig  havde v i  besøg a f en  medarbe jder  f ra 
PET,  der  så  overs igten over  de indsatte .  Med-
arbe jderen var  mål løs  og sagde:  ’E r  I  k la r  over, 
hvem I  har  s iddende her?  Det  er  født  t i l  a t  b l ive 
en  katast ro fe .’  Det ér virkelig en sprængfarlig cock-
tail af indsatte,” s iger  hun. 

Hvis man som indsat falder uden for bandekategori, 
b l iver  man p laceret  på  fæl lesskabsa fde l ingen, 
men Ma j -Br i tt  Ba l le  er  en ig  med s in  ko l lega i ,  a t 
kategor iser ingen ikke  længere hænger  sammen 
med v i rke l ighedens  verden. 

”Der  er  så  mange gråzoner  og grupper inger 
mel lem de indsatte ,  og e fterhånden er  a fde l ing 
C den fa r l igste  at  være på .  Der  er  s let  i kke  så 
mange konf l i k ter  på  en rockera fde l ing.  Samt id igt 
er  det  mere att rakt iv t  a t  a rbe jde dér,  når  man få r 
t i l læg,”  s iger  t i l l ids repræsentanten.

”
B A N D E R

BANDEBEGREBET 
ER BLEVET FOR SNÆVERT 

TIL VIRKELIGHEDEN I 
ENNER MARK

ENNER MARK FÆNGSEL HAR SIKREDE AFDELINGER TIL 
INDSATTE FRA BLANDT ANDET LTF, HA OG BANDIDOS. MEN 
BANDEGRUPPERINGERNE RÆKKER LANGT UD OVER DE 

SIKREDE AFDELINGER. DET MÆRKER DE ANSATTE PÅ 
FÆLLESSKABSAFDELING C.

A F M A R I A H A M I LTO N
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P R I V A T E  F Æ N G S L E R

B I R M I N G H A M  FÆ N G S E L B E S K R I V E S  S O M  E T 
H E LV E D E ,  H VO R  FA N G E R N E  S I D D E R  PÅ M AG T E N 
I  S TO R E  D E L E  A F BYG N I N G E N .  E N  I N S P E K T I O N 
K R I T I S E R E D E  I  S O M M E R  D E T P R I VAT E  FÆ N G S E L 
F O R  I K K E  AT L E V E R E  E T ”AC C E P TA B E LT N I V E AU 
A F M E N N E S K E L I G H E D.”  S TAT E N  H A R  N U  VA L G T 
AT OV E RTAG E  D R I F T E N .

F ra tid t i l  anden diskuterer pol it ikerne i 
Danmark,  om man bør pr ivat isere dele af 
Kr iminal forsorgen. For fem år s iden anbefa-
lede en analyse fra regeringen for eksempel, 

at Danmark skul le udbyde opgaver i  fængsler t i l 
pr ivate aktører for at spare penge.

Analysen vakte begejstr ing hos det daværende 
oppositionsparti Venstre: ”Der står masser af private 
og udenlandske aktører k lar,  som kan byde ind 
på de her opgaver,” sagde retsordfører Karsten 
Lauritzen.

Spørger man den konservative brit iske fængsels-
minister Rory Stewart,  skal  Danmark dog nok være 
påpassel ig med private eksperimenter.  Ministeren 
har i  øjebl ikket travlt  med at undskylde for kaosset 
i  Birmingham Fængsel. 

Fængslet dr ives af vagt- og serviceselskabet G4S, 
men myndighederne blev i  august akut nødt t i l  at 
overtage kontrol len,  da en inspektion viste dybt 
kritisable forhold. Der var betydelige voldsproblemer 
og både de fysiske rammer og arbejdsmil jøet var i 
e lendig forfatning. 

Ifølge inspektørerne virkede det som om, at fangerne 
fuldstændig havde overtaget magten i  nogle af 

fængslets f løje.  Hverken inspektørerne el ler 
personalet turde at gå ind i  disse områder. 

Inspektørerne konkluderede, at fængslet ikke 
var i  stand t i l  at  levere et ”acceptabelt  niveau 
af anstændighed og menneskel ighed.”

Myndighederne besluttede på den baggrund, 
at overtage dri ften de næste seks måneder for 
at få fængslet på ret køl  igen.

I følge ministeren er det en meget usædvanl ig 
s ituat ion: ”Det er første gang, at staten på denne 
måde overtager et pr ivat fængsel ,  men vi  bl iver 
nødt t i l  det,  for G4S har ikke været i  stand t i l 
forbedre forholdene. Vi  er dybt,  dybt bekymrede 
over s ituat ionen,” sagde Rory Steward t i l  BBC, 
efter et besøg i  fængslet.

PROFIT FOR S IKKERHED

Står det t i l  det br it iske fængselsforbund - POA - 
bør statens overtagelse af fængslet ikke være en 
midlert idig løsning. De mener,  at det bør forbl ive i 
offentl igt regi .

”Det må være slut med at sætte prof it  forud for 
personalets s ikkerhed, som vi  har set med vores 
medlemmer i  Birmingham,” s iger formand Steve 
Gi l lan.

Han peger på, at det langt fra er første gang, at 
myndighederne bl iver nødt t i l  at  rage kastanjerne 
ud af i  i lden i  fængslet. 

Pol it iet er ved f lere lej l igheder blevet sat ind for at 
nedkæmpe fangeoprør.  I  2016 var der for eksempel 
et stort oprør med 300 fanger,  hvor det var nød-
vendigt at sætte specialstyrker ind.

”Det kan ikke passe, at den offentl ige sektor gang 
på gang skal  redde den private sektor,  når den er 
i  problemer.  Regeringen må droppe sin pr ivat ise-
r ingerne i  fængslerne,” s iger forbundsformanden.

At personaleforholdene halter i Birmingham Fængsel 
ses også ved, at 80 procent af personalet har forladt 
fængslet,  s iden G4S overtog det i  2011.

 DEN BRITISKE STAT 
OVERTAGER KONTROLLEN 

I PRIVAT FÆNGSEL
A F S Ø R E N G R EG E R S E N

HVER SYVENDE S IDDER I  ET 
PRIVAT FÆNGSEL 
15 procent af Storbritanniens indsatte 
s idder i  et privat fængsel.

PRIVATE FÆNGSLER 
DISKUTERES I  USA

Også i  USA - som har en 
fangepopulat ion på over to 
mi l l ioner - diskuteres brugen 
af pr ivate fængsler. 

For to år s iden konkluderede 
en rapport fra det amerikanske 
Just itsminister ium, at pr ivate 
fængsler er dyrere i  dr i ft  og 
ikke leverer samme resultater 
som offentl ige fængsler.  Den 
demokrat iske vicejust itsmi-
nister annoncerede derfor 
et stop for brugen af pr ivate 
fængsler. 

Trump-regeringen har dog 
siden åbnet for pr ivate 
fængsler igen.

Birmingham Fængsel drives af 
vagt- og serviceselskabet G4S.
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J eg har  været  i  dette  system i  over  30 år, 
og kan huske t i lbage på den t id ,  hvor  en 
person ( Jørgen Er iksen)  sad med en b lyant , 
et  v i ske læder  og et  s tor t  skema.  Han kunne 

k la re  vagtp lan lægningsopgaven t i l  UG.  Hv is  man 
havde behov for  a t  få  f r i  -  se lv  med kort  varse l  - 
lykkedes  det  a l t id .

Hv is  man i  dag går  t i l  t jeneste l i s ten  to  måneder 
før  med samme problem,  få r  man svaret  ”det  må 
vi  se på, når vi  nærmer os” og svaret ender oftest 
med ”ne j ,  det  har  v i  i kke  persona le  t i l .”  Dengang 
v idste  jeg,  hvordan a l le  mine vagter  var  t i l  den 
dag,  jeg g ik  på  pens ion .  I  dag har  v i  noget ,  som 
hedder  ”ønske l i s te”.  Det  har  dog ikke  meget  med 
”ønsker”  at  gøre .  Kunne det  tænkes ,  a t  bet jente 
også  er  en  s lags  mennesker,  og at  v i  har  fami l ie 
som v i  gerne v i l  være sammen med? V i  har  også 
nu  i  mere  end to  år  levet  med den konstante 
f rygt  for  a t  b l ive  tvangsudstat ioneret  for  a t  dæk-
ke de forske l l ige  underbemandede fængs ler. 

Hver  eneste  gang en ”k log”  person få r  d isse  lyse 
indfald,  v irker det ikke og koster en masse penge, 
som s jovt  nok  betyder  bespare lser  på  næste  års 
budget.  Hvem er det så,  der kommer t i l  at  betale? 
Ja ,  r igt igt :  bet jenten på gu lvet .

V ITT og VATT.  Det  næste  b l iver  ve l  VAR .  Det  v i l le 
have den forde l ,  a t  v i  få r  ans igt  på ,  hvem det  er, 
der  bes lutter  a l le  d isse  s indssyge bes lutn inger.

Tag et  eksempel :  Der  ska l  l aves  e lekt ron isk  køre-
bog i  a l le  t jenestebi le r,  for  det  er  for  svært  at 
sk r ive  i  en  bog,  som koster  100 k roner  og som 
v i l le  dække t re  å rs  kørse l .  Ne j ,  det  sku l le  være 
den dyre  løsn ing,  som a ldr ig  kom t i l  a t  v i rke ,  og 
nu  to  år  e fter  er  f i rmaet  lukket ,  og ingen s tår  t i l 
ansvar.  Så  nu  er  der  s let  ingen reg is t rer ing.

Ska l  v i  i kke  l ige  tage S INE-systemet  med,  nu  v i 
e r  i  gang med under l ige  bes lutn inger.  I  t idernes 
morgen kunne v i  fø lge med på rad ioen,  hvad der 
skete rundt om i  fængslet.  Så skul le der pludsel ig 
være rad iotavshed.  Men så  havde v i  ikke føl ing 
med, hvad der skete på arbejdspladsen. Der for 
gen indfør tes  det  igen,  men hov en a la rm på Her-
stedvester Fængsel ryger t i l  Københavns Fængsler?

Igen ødelagde man en de l  a f vores  s ikkerhed ved, 
a t  et  lys t  hoved f i k  en  god idé .  A l le  d isse  hovsa-
løsn inger  s l ider  på  persona let .

TAK FOR 
INTERVIEWET 
I POLITIKEN 

In terv iewet  med K im Østerbye i  Po l i t iken den 
22 .  august  vakte  mange fø le lser.  Jeg er  født  på 
Stats fængs let  på  Kragskovhede og t i lbragte 
mine første  år  der.  Min  fa r  var  fængse lsbet jent 
t i l  s in  død i  1972 ,  og min  mor  ansat  på  Inspek-
t ionskontoret . 

Natur l igv is  var  de begge under lagt  tavsheds-
p l igt ,  men se lv fø lge l ig  kunne det  ikke  undgås , 
at  de ta l te  om deres  fag,  og v i  børn  lyttede.
Dog omta l te  de a ldr ig  de indsatte  ved navn; 
kun ved nummer.

Det  gennemsyrede he le  min  opvækst ,  at  langt 
de f leste  indsatte  e fter  mine forældres  opfat-
te lse  var  nogle  sø l le  eks is tenser,  og det  eneste , 
fængs l ingen dre jede s ig  om,  var  at  forh indre 
dem i  at  rec id ivere  og h jælpe dem t i l  en  bedre 
t i lvære lse .  Min  mor  sagde en gang,  at  det  mest 
sørgel ige syn ,  hun nogens inde havde set ,  var 
en  mida ldrende mand,  der  for lod fængs let  med 
en l i l le  kasse  under  armen.  Det  var  a l t ,  hvad han 
e jede på denne jord .

Min  fa r  var  den s lags  bet jent ,  som e jede evnen 
og v i l jen  t i l  a t  h jælpe og støtte  de indsatte .  Det 
var  en  t id ,  hvor  man stad ig  censurerede de ind-
sattes  breve.  Min  mor  oplevede gang på gang at 
skul le læse et brev ”Ti l  min elskede kone”, skrevet 
med min  fars  håndskr i ft !  Kunne den indsatte  ikke 
skr ive ,  b lev  han neml ig  nødt  t i l  a t  d iktere .

Min  mor  s luttede s i t  a rbe jds l iv  indenfor  Den 
Fr i  Kr imina l forsorg,  hvor  hun havde samme 
indst i l l ing t i l  k l iente l let ,  som hun havde haft 
he le  s i t  l iv.  For  eksempel  sku l le  en  (temmel ig 
småtbegavet)  ung mand møde op og få  s in 
antabus ,  og t i l  ham havde hun a l t id  et  bo ls je , 
som han f ik  bagefter.

T iden var  en  anden og k l iente l let  var  he l ler 
i kke  som nu,  men så  længe der  f indes  fængse ls -
bet jente  som Kim Østerbye,  så  er  der  håb endnu.
Ikke  a l le  råber  op om st rengere st ra ffe .

Tak  for  interv iewet  og de k loge ord.

Venl ig  h i l sen
Ki rsten Skov

ER DER NOGEN, SOM 
KAN FORKLARE MIG, 
HVAD DER FOREGÅR? 

Så kære formand,  hvor  er  du henne i  a l le  d isse 
problemer,  som v i  bet jente  ska l  s lås  med i  dag-
l igdagen?  V i  er  mange der  gerne så ,  a t  du  på 
vores  vegne markerede d ig  og v is te ,  a t  v i  har 
va lgt  den r igt ige mand t i l  posten .

Fængse lsbet jent  Jan  Landtved 
Herstedvester  Fængse l

Kære Jan

Du har  fu ldkommen ret  i ,  a t  mange t ing er  b levet 
mere kompl icerede.  V i  få r  dog a ldr ig  b lyant  og 
bog t i lbage, fordi  F inansminister iet i  st igende grad 
st i l ler  k rav  om regis t rer ing.  Det  er  en  kedel ig 
tendens ,  hvor  det  handler  mindre  om mennesker 
og sund fornuft  og mere om nøgletal  og økonomi. 
Det  har  Fængse ls forbundet  og resten a f fagbe-
vægelsen kæmpet  imod længe.

T i l  gengæld kan v i  håbe,  a t  de snar t  v i ser  os 
mere t i l l id  og gør  noget  ved vores  meget  k r i t i -
sab le  arbe jdsv i l kår.  Der  er  sparet  a l t  for  meget 
mange steder,  hv i l ket  forbundet  konstant  gør 
opmærksom på både internt  og eksternt . 

Det  nye V ITT var  desværre  et  k rav  t i l  K r imina l -
forsorgen,  e fter  R igsrev is ionen de seneste  år  har 
k r i t i seret  os  for  a t  lave  for  dyr  vagtp lan lægning 
sammenl ignet  med for  eksempel  pol it iet.  De 
beskylder os for at overtræde arbejdsmi l jø loven 
og bruge overarbejde forkert .  Det er vi  selvfølge-
l ig i kke  nødvendigv is  en ige i .  På  længere sigt skal 
det nye system gerne give næsten samme f leksibi l i tet 
som det  gamle .  Men det  v i l  se lv fø lge l ig  he le 
t iden være et  va lg  mel lem,  hvor  mange ønsker, 
der  ska l  opfy ldes  ho ldt  op imod,  hvor  ret færd ig 
forde l ingen ska l  være.  Det  gælder  anta l le t  a f 
dobbelttjenester, ønskefridage og weekendvagter. 
Det  er  en  løbende debat  i  TR-kredsen,  som v i 
nærmest  dagl igt  udfordrer  a rbe jdsg iveren på . 
Samt id ig  prøver  v i  he le  t iden at  presse  arbe jds-
g iveren t i l  a t  s i k re  sammenhæng mel lem opgaven 
og anta l le t  på  vagt .  Hv is  der  er  færre  på  vagt , 
hvad ska l  så  a f lyses  og hvad ska l  gennemføres? 
V i  kan  i kke  b l ive  med at  a rbe jde over,  tage f le re 
opgaver  og passe på  fa r l igere  fanger  uden,  a t 
lede lsen h jælper  med at  pr ior i tere .  Mu l ighederne 
er  mange -  v i l l igheden er  desværre  mindre .

Du skr iver,  a t  du  før  kendte d in  vagtp lan  mange 
år  f rem.  Det  system tv iv ler  jeg på ,  f le r ta l le t  a f 
medlemmerne ønsker  igen.  Det  v i l  k ræve fer ie -
hold og 4-2 turnus som i gamle dage. Det er næppe 
den r igt ige vej  at gå. Men jeg er enig i ,  at  famil ie-
l ivet  kommer  førs t ,  og det  ska l  Kr imina l forsorgen 
arbejde udfra. Der mangler et stort stykke vej endnu. 

Med ven l ig  h i l sen
Forbundsformand K im Østerbye

I N D L Æ G

LEDERE BØR DÆKKE 
VAGTER
I disse  t ider,  hvor  der  igennem lang t id  har 
manglet  persona le  på  bet jents iden,  er  det 
mig u forståe l igt ,  a t  der  i kke  er  g jor t  noget 
mere fra koncernledelsens og vores forbunds 
s ide for  a t  få  inddraget  mel lemledere  og 
ledere  t i l  a t  dække vagter.

Det  er  i kke  okay,  a t  det  hænger  på  én 
gruppe, at der mangler folk i  systemet. 

V i  har  a l le  et  pr ivat l iv  og en f r i t id ,  som v i 
værdsætter højt ,  også selvom vi  er t jeneste-
mænd.  V i  har  andet  at  lave ,  når  t jenesten 
er  s lu t .  Det  skaber  mist r ivse l ,  a t  man ikke 
kan  regne med at  have f r i ,  når  man har  det , 
ford i  a f løsn ingssystemet  er  så  f i r kantet ,  a t 
det  kun er  en  gruppe mennesker,  som står 
med ansvaret  for,  a t  den basa le  vagtdæk-
n ing fungerer.  Måske burde man gå ind og 
ændre t ingene,  så  v i  lø fter  i  f lok  på  dette 
punkt .  Jeg var  for  mange år  s iden på en 
arbejdsplads,  hvor vi  havde en mel lemleder, 
som udover  at  han var  a rbe jds leder,  også 
fungerede som det, man vil kalde arbejdende 
formand. Det vil sige, at han deltog i arbejds-
opgaver  b landt  os  andre ,  når  der  manglede 
mænd.  På  samme måde har  brandvæsnet 
og pol i t ie t  også  ho ld ledere ,  der  går  ind og 
h jælper  t i l  i  sådanne s i tuat ioner.

Med ven l ig  h i l sen
Fængse lsbet jent  C laus  K .  Bar rendol
Hels ingør  Ar rest

Kære C laus

Forbundet  har  fakt i sk  a fta l t  med d i rekto-
ratet  i  sommer,  a t  ledere  uden hø jeste 
arbe jdst id  kan  tage vagter  for  a t  a f las te 
persona let .  Det  v i l  s ige vagter,  hvor  man 
normalvis ikke selv er på arbejde. Forbundet 
har  kendskab t i l ,  a t  ledere  a l le rede er  be-
gyndt  at  byde ind på bas isvagter  på  nogle 
a f de s tore  t jenestesteder.  Når  f le re  ledere 
få r  kendskab t i l  a fta len ,  v i l  det  forhåbent l ig 
bidrage t i l  at  afhjælpe de store bemandings-
problemer,  som vi  oplever i  øjebl ikket.

Med ven l ig  h i l sen
Forbundssekretær  Henr ik  Thøgersen
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I N D L Æ G

40 ÅRS 
JUBILÆUM
RENÉ 
RASMUSSEN

René Rasmussen fy ldte  64  år  den 31 .  ju l i 
2018 .  Samme dag ho ldt  han 40 års  jub i -
læumsrecept ion og havde s idste  dag på 
arbe jde i  Freder iksund Ar rest .

René f i k  ved den le j l ighed over rakt  dron-
n ingens  40 års  for t jenstmedal je  a f s in 
institutionschef, og han modtog forbundets 
æresnå l  a f området i l l ids repræsentant 
Henn ing Mørck  for  mere end 25  års  t i l l ids -
mandsarbe jde.

25 ÅRS JUBILÆUM 
BRIAN GRØNGAARD
Br ian  Grøngaard g ik  første  gang igennem 
porten t i l  Stats fængs let  i  Horsens  i  august 
1993 .  E fter  godt  t re  år  på  s lottet  f ly ttede 
han t i l  fængs lets  narkof r i  a fde l ing i  Råd-
husgade.  En  arbe jdsplads  Br ian  a l t id  om-
ta ler  i  særdeles  rosende vendinger,  så  der 
er  ingen medarbejdere  i  Holstebro Arrest , 
der  er  i  tv iv l  om,  at  det  var  en  fantast i sk 
arbe jdsplads .  E fter  en  kort  a fs t ikker  t i l 
Fængs let  Kærshovedgård star tede Br ian  i 
februar  2002 i  Holstebro Arrest .

Br ian  fa ldt  hurt igt  t i l .  Han er  en  a fho ldt 
ko l lega,  der  passer  det  dagl ige arbe jde 
med stor  n idkærhed.  Han er  a l t id  v i l l ig  t i l 
a t  yde en indsats  for  at  a rbe jdspladsen; 
både store og små opgaver påtages. Han har 
i  mange år været uniformsansvarl ig og har 
ligeledes haft tillidsmandsposten i en årrække. 

Pr ivat  bruges  t iden i  se lskab med hans  søn, 
med f itnesstræning og orienteringsløb.

V i  v i l  hermed ønske d ig  et  s tort  t i l l ykke 
med d i t  25  års  jub i læum og ønske d ig  a l t 
godt  i  f remt iden. 

På  persona lets  vegne
Torben Givskov

DEBAT
Ind læg sendes  t i l  redakt ion@faengsels forbundet .dk .
Fø lg  også debatten på Facebook,  Twitter  og Instagram.

HUSK AT FØLGE OS

SENIORERNE 
ER HER STADIG!
Arrestforvarernes Senior Klubs år l ige sommer-
tur gik i  år  t i l  Bi l lund – børnenes hovedstad. 
Nu er det ikke sådan, at det er fordi ,  vi  er på 
vej  t i l  at gå i  barndom, men man skal  huske, at 
det er vigtigt at lege hele l ivet.

Dagen startede med tapas og vinsmagning i 
Bryghuset,  som bestemt er et besøg værd. Det 
varede ikke længe før snakken gik lyst igt over 
emnet ”kan du huske”.  Ikke mange af de gamle 
fængselsbekendte gik ram forbi .  Historierne 
bl iver ikke r ingere med årene, da der bl iver 
fyldt godt op med anekdoter fra et langt l iv 
med Kriminalforsorgen.

Efter god betjening i  Bryghuset begav vi  os 
t i l  forhal len i  det nye store LEGO-museum og 
oplevelsescenter i  centrum af Bi l lund. Her f ik 
vi  set,  hvad LEGO har præsteret fra 1930ernes 
trælegetøj t i l  det næsten skulpturagtige 
plast ik legetøj ,  vi  ser i  dag. 

Dagen sluttede på Hotel  Refborg med l idt 
godt t i l  ganen, hvor dagens oplevelser blev 
fordøjet med megen snak. Efter endnu et 
par t imers hyggel igt samvær, var en lang 
dag ved at være slut og med et ’på gensyn’ 
drog vi  hver t i l  s it .

Jeg skal  endnu engang opfordre nuværende 
enhedschefer i  arresthusene t i l  at melde 
sig ind i  vores l i l le klub. Jeg kan oplyse, at 
vi  t i l  vores sommertræf var 29, som deltog, 
heraf 17 medlemmer ud af 26.  Med sådan en 
opbakning må vi  som bestyrelse tro på, at 
der er noget,  som vi  gør r igtigt.

På bestyrelsens vegne

Forhenværende arrestforvarer i  Randers
Ove Nielsen, formand

25 ÅRS JUBILÆUM
PERNILLE MARIANNE 
ANDRESEN
Pern i l le  Mar ianne Andresen har  i  august 
været ansat i firmaet i 25 år. Hun begyndte 
som kontore lev  i  d i rektoratet  i  august 
1993 .  C i rka  syv  år  senere  v i l le  hun være 
’en  a f de r igt ige’,  som hun se lv  s iger,  og 
star tede som pp’er  på  B legdammens 
Fængsel  og Vestre  Fængsel .

I  apri l  2004 begyndte Perni l le på det gamle 
s lot  i  Horsens  og fu lgte  med t i l  Enner  Mark 
som portner,  da  det  åbnede. 

I  j anuar  2017  kom hun her  t i l  Sønderborg 
Arrest.  Man kan godt s ige pigen fra Amager 
ramte det  sønder jyske med et  brag og f ik 
øgenavnet  ”L inse”  med det  samme.

Her  godt  ha lvandet  år  senere  er  hun 
begyndt  at  forstå  sproget ,  men det  lyder 
ikke  sær l igt  smart ,  når  hun udta ler  det . 
Ord som ”Olt”,  ”dawn ve æ dækken”  og 
”æ fatte  i t  do g ie”  vo lder  dog stad ig  L inse 
problemer.

Bortset  f ra  det  er  Pern i l le  a l t id  g lad og 
p l igtopfy ldende.

V i  som ko l legaer  er  meget  g lade for  det 
f r i ske  pust  øst f ra .

På  persona lets  vegne
Arne Juh ler

PS :  L inse  må påregne at  sk i fte  navn t i l 
”Mopper”,  når  hun runder  de 55 .



Vi er fælles om trygheden
TJM Forsikring bygger på et fællesskab mellem faglige 
organisationer, som vil tilbyde medlemmer og deres 
voksne børn gode forsikringer. 

Det er medlemskabet af din faglige organisation, der 
åbner døren til TJM Forsikring. Vi skal ikke erobre nye 
markeder og kan derfor koncentrere kræ� erne om at 
give dig den bedste rådgivning, service og skadebehand-
ling. Din kontakt er din lokale forsikringstillidsmand, 

som selv er medlem af en af vores faglige organisationer 
og derfor har en særlig forståelse for din situation og 
dine behov.

Det er en model, der virker. Måske er det derfor, vi har 
Danmarks mest tilfredse forsikringskunder.

Se mere på 

tjm-forsikring.dk

Eller ring på

70 33 28 28


